
Основа слова (корінь, суфікс, префікс) 

і закінчення – значущі частини слова

УРОК №8



1. В

2. А.

3. В.

4. Б.

5. Г.

6. В

7. А

8.1.Б, 8.2.В

ПЕРЕВІР ДОМАШНЄ ЗАВДАННЯ



БУДОВА СЛОВА

ПІДВОДНИЙ

ПІД  ПРЕФІКС

ВОД  КОРІНЬ

Н  СУФІКС

ИЙ ЗАКІНЧЕННЯ



ЗАКІНЧЕННЯ Змінна частина слова, що стоїть

переважно в його кінці та виражає

граматичне значення.

ОСНОВА Частина слова без закінчення, що

виражає лексичне значення слова.

КОРІНЬ Значуща частина слова, спільна частина

спільнокореневих слів, що виражає їх

лексичне значення.

ПРЕФІКС Значуща частина слова, яка стоїть перед 

коренем і служить для утворення нових

слів чи інших граматичних форм.

СУФІКС Значуща частина слова, яка стоїть після

кореня й служить для утворення нових

слів.



Значущі частини слова

ПРЕФІКС КОРІНЬ СУФІКС ЗАКІНЧЕННЯ ПОСТФІКС

ОСНОВА 
СЛОВА



МОРФЕМА – це іншомовна назва будь-якої
частини слова.

МОРФЕМІКА – розділ мовознавчої науки, що
вивчає морфеми.

Визначити МОРФЕМНУ БУДОВУ СЛОВА –

означає поділити його на морфеми.



У слові БЕЗМЕЖНИЙ є 4 морфеми
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БЕЗ- вказує на відсутність чогось

-МЕЖ- викликає в нашій уяві

лінію поділу, кінець чогось

(межа); 

-Н- вказує на те, що тут йдеться

про якусь ознаку, пов'язану з 

певним предметом, явищем;

-ИЙ оформляє прикметник як 

частину мови, що називає ознаку. 



ЗАКІНЧЕННЯ 

Щоб виділити закінчення, треба слово провідміняти. 

Змінювана частина й буде закінченням.

Ложка,  ложки, ложкою.

У НЕЗМІНЮВАНИХ СЛІВ закінчень немає: 

 сумно, увечері (прислівники); 

 сидіти, радіти (неозначена форма дієслова); 

 метро, таксі (незмінювані запозичені іменники); 

 сидячи, радіючи (дієприслівники);

 сказано, вишито ( безособові форми на -но, -то).

ЗАПАМ’ЯТАЙТЕ! Іменники вино, пальто, ситро є 

змінюваними.



Основа  

Основа змінюваного слова – це частина слова без 

закінчення.

Ложка,  ложки, ложкою.

Основа незмінюваного слова – це все слово.

Основа виражає лексичне значення слова.



Скільки коренів входить до складу слів?

Стоп’ятдесятиповерховий

Автомотоспорт

Електром’ясорубка



Назвіть слова, які складаються: 

а) з кореня й закінчення; 

б) мають у своєму складі два суфікси; 

в) мають два префікси; 

г) мають два корені.

Небосхил, ліс, учителька, незгода, небо,  знадвору, 

рука, стіл, землетрус, життєпис, попідтинню, літо,

трикутний, зимувати, краєзнавство.



А) ліс, небо, рука, стіл, літо

Б) учителька, зимувати

В) незгода, знадвору, попідтинню

Г) небосхил, землетрус, життєпис, трикутний

ПЕРЕВІР



Рефлексія

За що ти можеш себе похвалити?

За що ти можеш похвалити однокласників?

За що ти можеш похвалити вчителя?



Домашнє завдання

Вивчити теоретичний матеріал за 

підручником (с. 54-58); виконати вправу 117

на с. 58.


